
ل و تراکتور از هفته دهم رقابت های لیگ برتر در حالی  تیم های استقلا
عصر امروز به مصاف هم می روند که شاید این تصور به وجود بیاید که 
تیم تبریزی روی کاغذ کار راحت تری را نســـبت به حریف تهرانی خود 
در پیش دارد. این در حالی اســـت که کاظم محمودی که ســـابقه بازی 
با پیراهن هر دو باشگاه را در فوتبال خود دارد معتقد است اگر فکر کنیم 
که این بازی را تراکتور به راحتی می تواند ببرد اشتباه کرده ایم و این فکر 
اصلا نمی تواند درست باشد. درخصوص این دیدار و شرایط هر دو تیم 
دقایقی با کاظم محمودی هم کلام شدیم که در ادامه از نظر می گذرانید. 

ل و تراکتـــور صحبت را از شـــرایط این دو تیم  در آســـتانه دیـــدار دو تیـــم اســـتقلا
آغاز کنیم. 

کتور جمع و جور کرده و باید از ایشان تشکر  ی امسال تیم خوبی را در ترا زنوز
یکنان خوبی را گرفته    کرد. هم از لحاظ مالی هزینه خوبی شـــده و این تیم باز
کتور شـــده اســـت. اسکوچیچ مربی  و هم اینکه مربی بســـیار خوبی جذب ترا
توانمندی است که از فوتبال ایران شناخت کافی دارد. او در چند تیم ایرانی 
کار کرده و در تیم ملی هم نتایج بســـیار خوبی گرفت و حتی می توانســـت در 
جام جهانی هم باشد که به نظرم نسبت به ایشان بی معرفتی و بی مهری شد 
و این اتفاق باعث شـــد تا در جام جهانی کی روش ســـرمربی تیم ملی باشـــد. 
کتور بســـیار  کتور شـــده اســـت، ترا گان ســـرمربی ترا با این حال از زمانی که درا

ی می کند.  سرحال و خوب باز

اما شاهد نتایج نوسانی در این تیم هستیم. 
درســـت اســـت، شـــاید در تبریز در چند دیدار خوب نتیجه نگرفته ایم اما در 
ی می کند و به نظرم  کتور واقعا خوب باز سایر رقابت ها به خصوص در آسیا ترا
از اعتبار فوتبال ایران دفاع کرده اســـت. تا جایی که در بین نمایندگان ایران 
کتور بهترین نتیجه را گرفته است و توانسته پرچم  در رقابت های آسیایی، ترا

ایران را در این رقابت ها بالا ببرد. 

ل برســـیم؛ تیمی که به نظر می رســـد در این فصل بیمار اســـت و در  به اســـتقلا
ادامه مسیر هم کار سختی برای بازگشت دوباره به مسیر اصلی پیش رو دارد. 
متأســـفانه از همان ابتدای فصل حواشـــی به این تیم ضربه زد. اختلاف بین 
ســـرمربی و مدیرعامل باعث شـــد تا تیم را خوب جمع و جور نکنند. درســـت 
اســـت که این تیم امروز نفرات توانمندی دارد اما اینکه این نفرات در قالب 
یـــک تیـــم بـــه رفع نیازهـــای تیم فـــوق کمک کـــرده و در قالب تیمـــی عملکرد 
ی  مطلوبی داشـــته باشـــند،  در استقلال امسال محقق نشده و این تیم اینطور

جمع نشده است. 

موسیمانه هم گفته بود این تیم بالانس بسته نشده است. 
گر لیســـت تیـــم را ببینید هـــر 3 مدافع ایـــن تیم کند  اصـــلا بالانـــس نیســـت. ا

ی کنند کـــه عملکرد خوبی در  یکنانی باز هســـتند. در دفاع ســـه نفره بایـــد باز
جدال های یک در مقابل یک داشته باشند و سرعتی باشند و از قدرت سرزنی 
یکن کامل را در این بخش باید در  ی برخوردار باشند. یعنی سه باز ی ساز و باز
اختیار داشته باشید که به نظرم دفاع استقلال این ضعف را دارد و متأسفانه 
از این پســـت هم ضربه خورده اســـت. در پســـت های دیگر هم شـــاهد چنین 
یم.  یکن سرعتی ندار مســـئله ای هســـتیم. به طور مثال در خط حمله اصلا باز
در دروازه هم تیم به مشـــکل خورده و حســـینی گلر شاداب همیشگی نیست 
و فکر می کنم مشـــکلات دیگری هم داشـــت که باعث شـــد این تیم امسال تا 
این هفته نتایج خوبی را نگیرد. الان هم ســـرمربی عوض شـــده و این سرمربی 

هم به زمان نیاز دارد تا وضعیت تیم را جمع و جور کند. 

در تراکتـــور موضـــوع پرونـــده جنجالـــی بیرانوند در نتایجی که این تیم به دســـت 
آورده تأثیرگذار بوده؟ 

کتور تا حدی ضربه خورد. حاشیه هایی که برای این چهره به  از این مقوله ترا
وجود آمد و مصاحبه هایی که انجام شد تا حدودی این تیم را از مسیرش دور 

ی به بیرانوند برای نپرداختن  ی و توصیه هایی که و کرد که با هوشمندی زنوز
به این موضوع و نداشتن مصاحبه داشت جلوی حواشی بیشتر گرفته شد.

بازی عصر امروز را چطور ارزیابی می کنید؟ با توجه به روند نتایج دو تیم هواداران 
کامی دیگر برای این تیم باشند؟  ل باید منتظر یک نا استقلا

گر فکر کنیم که این بازی را تراکتور به راحتی می تواند ببرد اشـــتباه کرده ایم و  ا
این فکر اصلا نمی تواند درست باشد. استقلال تیم خوبی دارد و همیشه اسم 
یکنان این تیم دچار  این تیم استقلال است؛ هرچند از لحاظ روحی و روانی باز
گر مربی ای که به تازگی آمده بتواند استقلال را از این لحاظ ترمیم  مشکلند. ا
کرده و بالا بیاورد شاید خیلی زودتر از حد تصور در این تیم موفق شود. در این 
صورت شاید شب سختی انتظار تراکتور را بکشد. روی کاغذ شاید تراکتور کار 
گر موسیمانه در این چند  راحت تری داشته باشد و بتواند این بازی را ببرد اما ا
روزی که هدایت این تیم را برعهده گرفته بتواند این تیم را جمع و جور کند این 
کید می کنم  توانایی را دارد که جلوی تیم تبریزی خوب بازی کند. اما باز هم تأ
روی کاغذ شانس تراکتور بیشتر است و استقلال کار سختی در پیش دارد. 

ل بعد از این مصاف ســـخت باید یک بازی دشـــوار دیگر را این بار در  اســـتقلا
ل برگزار کند.  آسیا و برابر الهلا

ی ها با بدشانســـی مواجه شـــده و  ی باز البته اســـتقلال از لحاظ ترتیب برگزار
ی  ی های سختش پشت سر هم افتاده و از این جهت هم این تیم با بدبیار باز
مواجه شده است. اما ان شاءالله این تیم بتواند در ادامه مسیر از حیثیت نام 
اســـتقلال و فوتبال ایران دفاع کند. البته امیدوارم بقیه تیم های ایرانی هم به 
گر این تیم ها در آســـیا خوب نتیجه  همیـــن شـــکل کار خـــود را ادامه دهنـــد. ا
نگیرند برای ســـال های بعد قطعا ســـهمیه ایران کاهش پیدا خواهد کرد و به 
همیـــن دلیل اســـت که به نظرم خیلی مهم اســـت هر چهـــار نماینده ایران در 
دو رقابت آسیایی نتایج درخور  شأن نام فوتبال ایران بگیرند تا ضمن دفاع از 
حیثیت فوتبال ایرانی، جلوی کاهش سهمیه فوتبال کشورمان هم گرفته شود. 

از لحاظ شخصیتی و رفتار موسیمانه، این سرمربی را چطور دیدید؟ این چهره 
ل موفق شود؟  می تواند با استقلا

یم. مثلا اسکوچیچ به فوتبال ایران به  یادی از این چهره ندار هنوز شناخت ز
یم و می دانیم  خوبی اشراف دارد و نسبت به شخصیت او شناخت کافی دار
ی  در هر شـــرایطی، چطور رفتار می کند اما از ســـرمربی اســـتقلال فقط یک باز
یادی برای تمرین تیم نداشـــته اســـت. به نظرم بعد از  دیده ایم و آن هم زمان ز
کتیکی این  ی می توان درباره شـــخصیت، دیســـیپلین، نظم و تفکر تا چند باز
چهره به صحبت پرداخت و شـــاید هم تا نیم فصل به صورت کامل بتوان در 
ایـــن خصوص به اظهارنظـــر پرداخت اما در اینکه این چهره مربی توانمندی 
است و قبلا در جام باشگاه های آفریقا موفق عمل کرده شکی نیست. به هر 
صورت امیدوارم موسیمانه بتواند شخصیت استقلال را دوباره برگرداند و در 

ادامه مسیر به این تیم کمک کند. 

لی ها ازجمله پیشکسوتان و مدیران  به نظر می رسد حواشی ای که خود استقلا
ل ضربات اساسی را وارد  ســـابق برای این تیم می ســـازند بیشـــتر به پیکره استقلا

ید؟  می کند. در این خصوص چه نظری دار
ی صحبتم با پیشکســـوتان همه  ایـــن موضـــوع را به صورت کلی می گویم و رو
تیم هـــای پرطرفـــدار اســـت. آن پیشکســـوتانی که به نظرم برای تیم خودشـــان 
حاشـــیه درســـت می کنند کار بســـیار اشـــتباهی می کنند. اینکه تا زمانی که 
خودشـــان هســـتند بـــه بـــه و چـــه چه می کنند امـــا به محض اینکـــه از کار دور 
می شـــوند بخواهند تیم را تخریب کنند اصلا  درســـت نیســـت. به نظرم همه 
ی ها و ســـایرین باید از  کتور این عزیزان پیشکســـوت چه اســـتقلالی ها، چه ترا
تیم خود حمایت کنند. نوبت به همه این ها رسیده و همه کار کرده اند. زمان 
خودشان هم شاید عملکرد خوبی داشته اند و شاید هم نداشته اند اما حمایت 
پیشکسوتان تحت هر شرایطی از تیم های خود به نظرم خیلی مهم است که 
تی که تیم دارد کاسته شود. در هر دو تیم صاحبان  باعث می شود از مشکلا
ی که برای  اصلی آن ها پیشکسوتان و هواداران آن ها هستند. به طور مثال زنوز
کتور هزینه می کند چندین بار گفته که تیم برای مردم اســـت و در این ســـو  ترا
هم با اینکه هلدینگ خلیج فارس الان به عنوان صاحب و مالک اســـتقلال 
شـــناخته می شـــود اما درحقیقت این هواداران و پیشکسوتان این باشگاهند 

که صاحبان این تیم شناخته می شوند.

ی بـا کمـان بـا هونـگ  ی فدراسـیون تیرانـداز بـه دنبـال پایـان همـکار
، درنهایت فدراسیون دوباره  یکرو ، سرمربی کره ای تیم ملی ر سونگ هو
 بـه 

ً
کـزاد مجـددا تصمیـم بـه اسـتفاده از مربـی داخلـی گرفـت و بهـزاد پا

عنـوان سـرمربی تیـم ملـی انتخـاب شـد. سـرمربی کـره ای در شـهریور مـاه 
سـال 1401 هدایـت تیـم ملـی کشـورمان را برعهـده گرفـت و در المپیـک 
یکـرو کشـورمان  یـس نیـز هدایـت مبینـا فـلاح تنهـا نماینـده ر 2024 پار
ی از  کـه در ماه هـای اخیـر بـه بهانـه دور را برعهـده داشـت. مربـی ای 
خانواده تصمیم به قطع همکاری با فدراسیون گرفت تا پس از حضور 
یکرو  اسـماعیل عبـادی بـه عنـوان سـرمربی تیـم ملـی کامپونـد، مربی تیم ر
کـزاد ملی پـوش پیشـین تیـم  کشـورمان نیـز دوبـاره داخلـی باشـد. بهـزاد پا
ملی تیراندازی، مربی تیم های ملی و دبیر پیشـین فدراسـیون تیراندازی 
در گفت وگـو بـا »فرهیختـگان« درخصـوص انتخـاب بـه عنـوان سـرمربی 
کمـان و شـانس  تیـم ملـی، عملکـرد سـرمربی کـره ای، آینـده تیرانـدازی با
گویـا صحبـت کـرد کـه در ادامـه  کسـب مـدال در بازی هـای آسـیایی نا

از نظـر می گذرانیـد. 

ابتدا در خصوص بازگشت به تیم ملی به عنوان سرمربی تیم ریکرو صحبت کنید. 
ی با ســـرمربی کره ای در دســـتور کار نبود، بلافاصله  بعد از اینکه ادامه همکار
کمیتـــه فنـــی، کمیتـــه مربیان و اعضای هیئت رئیســـه فدراســـیون جلســـات 
متعددی برگزار کردند. در این جلســـات اعضا گزینه های متعددی داشـــتند 
و درنهایت پس از رای گیری به این نتیجه رسیدند که دوباره در کنار تیم ملی 
باشم. دلیل این انتخاب نیز شناخت کاملم از بچه هایی است که چهار سال 
ی  پیـــش و بعـــد از المپیک 2020 توکیو اســـتعدادیابی کردم و یک مدت نیز رو
آن ها کار کردیم که پیشرفت خوبی داشتند و در ادامه نیز مربی کره ای کار را 
ادامه داد. در حال حاضر نیز توفیق نصیب بنده شده که دوباره در خدمت 

بچه ها و تیم ملی کشورم باشم و انجام وظیفه کنم. 

به نظر شما حضور و همکاری با سرمربی کره ای با توجه به هزینه های مالی ای 
یکرو داشت؟  که برای فدراسیون داشت کمکی به پیشرفت تیم ملی ر

ایـــن مربـــی زحمـــت خود را کشـــید و مربی خوبی نیز بـــود و برنامه های خوبی 
داشت. سطح رکوردهای بچه ها نیز مشخص است و رکوردها ارتقا پیدا کرد 
و بچه ها پیشرفت خوبی داشتند اما همیشه چه قبل از حضور مربی کره ای 
و چه حالا اعتقاد دارم باید وقت بدهیم. این موضوع را نیز در دنیای حرفه ای 
همـــه می گوینـــد و فقـــط من به آن اعتقاد ندارم. به گونه ای کار مربی کره ای نیز 
نصفه کاره ماند و من نیز در گذشـــته در بحث اســـتعدادیابی کارم نصفه کاره 
ماند. خیلی نکات نیز باعث این مسائل می شود و یکی از آن ها تضمین هایی 

است که در سیستم مدیریتی وجود دارد. 

ید مدیران فدراسیون های ما صبور نیستند؟  اعتقاد دار
خود مدیران ما نیز در فشارند و از بالا در رأس، همه نتیجه گرایند و می خواهند 
در زمانی که مسئولیت دارند نتیجه بگیرند و این از ساختار حرفه ای خارج 
است. بالادست رئیس فدراسیون که کمیته ملی المپیک و وزارت ورزشند، 
از او نتیجـــه می خواهنـــد و رئیس فدراســـیون نیـــز از مربی نتیجه می خواهد و 
مربی نیز تحت فشار قرار می گیرد و این فشار را به ورزشکار وارد می کند. همین 
نتیجه گرایی واقعاً در حال آسیب زدن است. از طرفی برنامه اعزام های کیفی 

واقعاً می تواند مخرب و آسیب زننده باشد. 

این آسیب پذیری و مخرب بودن اعزام های کیفی را در چه چیزی می دانید؟ 
می توان اعزام های کیفی را برای کشتی و تکواندو پیاده کرد که به بلوغ و جایگاه 
خود در سطح دنیا رسیده اند و شرایط شان به گونه ای است که کل دنیا از ما 
یم که از میان  ی می کند. در این رشـــته ها آنقدر نخبه و توانمند دار الگوبردار
یس  یم. کره جنوبی 6 ورزشـــکار به پار بهترین هـــا بـــه انتخاب بهترین می پرداز
یکرو کســـب می کند و این به خاطر حضور 35  اعـــزام می کنـــد و 7 مدال در ر
یکرو است. در این شرایط مشخص است که دست مربی باز  هزار ورزشکار ر
یم و نظرمان این است  اســـت اما ما در یک ســـری رشـــته ها این ظرفیت را ندار
گر بچه های ما  باید ورزشـــکاران مان حضور داشـــته باشند و میدان ببینند. ا
یکرو  خودباوری داشته باشند قطعاً می توانند به مدال هم برسند. خدا را شکر ر

ی است.  به جایی رسیده که رکوردهای ما در حد مدال آور

نتایج تیراندازی در مسابقات رده های پایه آسیا این امیدواری 
را بیشتر کرد؟ 

مــا سیســتمی را قبــل از حضــور مربــی کــره ای پیــاده کردیــم 

ــیای  ــم. در کاپ آس ــیا کردی ــای آس ــابقات کاپ ه ــور در مس ــه حض ــروع ب و ش
ســلیمانیه نماینــده دختــر مــا بــه مــدال طــلا و میکــس مــا بــه مــدال برنــز 
رســید. در قونیــه تیــم میکــس مــا در تیرطلایــی باخــت و چهــارم شــدیم. مهتــا 
عبداللهــی تــا رانــد آخــر نفــر اول بــود و درنهایــت ســوم شــد. بچه هــای مــا بایــد 
آرام آرام میــدان ببیننــد و در میادیــن حضــور داشــته باشــند تــا خــود را ثابــت 
ی خواهیــم  کــرده و بــه بــاور برســند. در ایــن شــرایط مطمئــن باشــید مــدال آور

کــرد و بچه هــا خیلــی عالــی  هســتند. 

گویا و پتانسیل  به نظر شـــما با توجه به زمان باقی مانده تا بازی های آســـیایی نا
یکرو در این رویداد  یخ ســـازی و کســـب مدال ر یکرو ما چقدر می توانیم به تار ر

امیدوار باشیم؟ 
ی هـــای آســـیایی اندونزی ســـرمربی تیـــم کامپوند بودم که توانســـتیم به  در باز
مدال برنز میکس توسط نیما محبوبی و فرشته قربانی برسیم. من، هم در تیم 
ی دو رشـــته دارم و این یک  یکرو و اشـــراف کامل رو ملی کامپوند بودم و هم ر
گویا است.  ی در نا پوئن برای مربی است. هدف ما در حال حاضر مدال آور

به نظر شما این مهم شدنی است؟ 
گـــر بچه هـــای ما رکوردهای تمرینات را بزنند، این مهم خیلی ســـاده اســـت.  ا
بچه ها در مســـابقات اخیر دیگر رکوردهای ایران را شکســـتند و این باید در 
مســـابقات بین المللی نیز اتفاق بیفتد. ورزش ما رکوردی اســـت و هر چقدر 
ایـــن رکـــورد را ارتقـــا بدهیم به مـــدال نزدیک می شـــویم. البته برای 
یدادهای مختلف حضور داشـــته  این مهم باید در رو
باشیم. ضعیف ترین کشورها از لحاظ اقتصادی 
پا، شرق  یدادها در قاره آمریکا، ارو در تمامی رو
آســـیا و غـــرب آســـیا حضور دارند. مـــا با این 

کشورها در حال رقابتیم.

کاظم محمودی در گفت و گو با »فرهیختگان«: درباره سرمربی جدید آبی ها در نیم فصل می توان نظر داد

کتور کار سختی خواهد داشت موسیمانه تیم را ترمیم کند ترا
آقای پیشکسوت چرا تخریب می کنید؟ نوبت خودتان هم می رسد! 

سرمربی تیم ملی تیروکمان در گفت وگو با »فرهیختگان«: باید به مربی داخلی یا خارجی برای موفقیت وقت داد 

گویا است هدف ما مدال آوری در نا
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موسیمانه از لحاظ فنی قوی نشان داده

یک بازیکن استقلال: فردای بازی با خیبر 
فقط 40 دقیقه تمرین کردیم!

هفتــه دهــم رقابت هــای لیــگ برتــر فوتبــال ایــران عصــر امــروز بــا 
ــران  ــهرقدس ته ــگاه ش ــور در ورزش کت ــتقلال و ترا ــاس اس ــدار حس دی
در حالــی پیگیــری می شــود کــه موســیمانه، ســرمربی جدیــد خارجــی 
اســتقلال در دومیــن دیــدار هدایــت آبی پوشــان را عهــده دار خواهــد 
ی در میــان  ــاز ــه نتیجــه ایــن ب ی هــا ب ــه ایــن ترتیــب امیدوار ــا ب ــود ت ب

هــواداران اســتقلالی بیشــتر شــود.
البتــه بــرای ایــن دیــدار هــم مثــل چنــد دیــدار اخیــر اســکواد کاملــی 
گرچــه شــنیده می شــود  در اختیــار کادرفنــی اســتقلال نیســت و ا
روزبــه چشــمی ســرانجام بــه لیســت آبی پوشــان بــرای ایــن دیــدار 
ــد و  ــان مصدومن ــدی همچن ــلیمی و محم ــا س ــت ام ــد گش بازخواه
ــان  ــع مصدوم ــه جم ــم ب ــد ه ــه آرش رضاون ــت ک ــی اس ــن در صورت ای
یکــن قــادر بــه همراهــی ایــن تیــم در  اســتقلال اضافــه شــده و ایــن باز

کتــور نخواهــد بــود. ــا ترا ی ب بــاز
ــر علیــه اســتقلالی ها از ســوی برخــی  ــا ایــن حــال هجمه هــای اخی ب
پیشکســوتان و بعضــا فضــای ایجاد شــده در مجــازی باعــث شــده 
تــا شــرایط ســختی بــرای هدایــت اســتقلال توســط موســیمانه ایجــاد 
کــه برخــی بــا  شــود. البتــه روز گذشــته بــه ایــن امــر اشــاره کردیــم 
اهــداف مشــخص بــه منظــور تخریــب چهــره ســرمربی آفریقایــی در 
یــادی از حضــور  ابتــدای کارش در اســتقلال در حالی کــه هنــوز زمــان ز
ی نیمکــت ایــن تیــم ســپری نشــده برخــی اقدامــات را آغــاز  ی رو و
کرده انــد؛ ازجملــه  شــایعه تمریــن شش ســاعته اســتقلالی ها بعــد از 
یــکاوری ایــن تیــم کــه از آن دســته اخبــاری  شکســت از خیبــر در روز ر

بــود کــه تعجــب هــواداران ایــن تیــم را حســابی در پــی داشــت.
یکنــان اســتقلال بــا انتقــاد بــه  بــر همیــن اســاس امــا یکــی از باز
ی کــه ایــن روزهــا علیــه ایــن باشــگاه و فضــای تیــم ایجــاد  اخبــار
ی هــای دشــوار و  شــده بــه »فرهیختــگان« گفــت: »در حالی کــه باز
یــم تعجــب می کنــم چــرا بایــد ایــن همــه هجمــه  پیاپــی در پیــش دار
علیــه تیــم ایجــاد شــود. یــک روز می گوینــد در رختکــن ســرمربی یقــه 
ی  یــکاور ی کــه بایــد ر یکــن را گرفتــه و فردایــش می نویســند در روز باز
ی بــا خیبــر فقــط  کنیــم شــش ســاعت تمریــن کرد ه ایــم! مــا فــردای بــاز
یدنــد  40 دقیقــه تمریــن کردیــم! البتــه چنــد نفــری هــم دور زمیــن دو
کثــر  ی مــا یکشــنبه گذشــته بــا حضــور ا یــکاور امــا عمــده تمریــن ر
یکنــان کمتــر از یــک ســاعت بــود. حــال اینکــه در ایــن موقعیــت  باز
کــه موســیمانه تــازه بــه تیــم اضافــه شــده، چنیــن حواشــی ای بــرای 
کــه چــرا و بــا چــه  اســتقلال ســاخته می شــود جــای تعجــب دارد 

ی ها می شــود.« اهدافــی علیــه تیــم ایــن خبرســاز
ی ادامــه داد: »موســیمانه بــه تازگــی آمــده و از لحــاظ فنــی هــم  و
ینــات قــوی نشــان داده اســت. مــا بــه آینــده بــا ایــن ســرمربی  در تمر
یم  یــم و خیلــی زود از ایــن شــرایط بحرانــی خــارج می شــو امیدوار
ی  امــا اینکــه در چنیــن فضایــی فقــط بــرای اســتقلال حاشیه ســاز
می کننــد فکــر می کنــم ایــن اقــدام پشــت پرده هایی دارد کــه مــا از 

یــم!« دلایــل آن بی خبر

فوتبال ایران
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